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Els exàmens periòdics, les as-
signatures, la memorització de
continguts sense reforçar la ca-
pacitat crítica, les classes ma-
gistrals, els deures i els llibres de
text formen part ja d’un model
caduc que moltes escoles d’a-
rreu del país volen canviar. L’a-
posta ara és la innovació, el
canvi cap a un nou paradigma:
l’aprenentatge mitjançant va-
lors, habilitats i per projectes. 

Aquest és el model que de-
fensa el programa Escola Nova
21, al qual s’han adherit 481 cen-
tres de Catalunya, 6 al districte.
D’aquests, el 68% són públics i
el 32% són concertats, un 40%
ofereixen educació secundària i

el 15% són centres de màxima
complexitat.

“Al maig vam obrir una con-
vocatòria per seleccionar un to-
tal de 200 escoles, però vam re-
bre moltes sol·licituds i final-
ment hi participaran mig miler
de centres, gràcies a un acord
amb la Diputació de Barcelona”,
explica en declaracions a Línia
Horta Eduard Vallory, director
del programa Escola Nova 21 i
president del Centre Unesco de
Catalunya. 

Vallory remarca que Escola
Nova 21 busca “generar aques-
ta actitud de canvi a les escoles
i empoderar els nens i nenes, els
mestres, les mares i els pares”,
i afegeix que “el programa pre-
tén donar indicacions perquè els
centres canviïn i puguin veure
com poden millorar”. “Nosaltres
donem les eines i acompanyem

els centres”, sentencia Vallory,
que celebra que s’estigui gene-
rant debat públic entorn de l’es-
cola innovadora.

El programa està dissenyat
per a una durada de tres anys.
“Durant aquest període els cen-
tres que hi participen realitza-
ran una acció de diagnosi”, ex-
plica Vallory. Això permetrà a
cada centre reflexionar sobre en
quina fase es troba en el procés
de canvi. 

D’entre tots els centres, a
més, Escola Nova 21 seleccio-
narà una mostra representati-
va de 30 escoles per dur a ter-
me una prova pilot. “Això per-
metrà testejar el procediment
de canvi, serà com un labora-
tori”, explica Vallory. La selec-
ció es farà tenint en compte cri-
teris de distribució territorial,
perfil socioeconòmic i titulari-

tat, detalla el director d’aquest
programa.

PRIVATITZACIÓ?
Escola Nova 21 té el suport
d’Ensenyament, la Federació
d’Associacions de Mares i Pares
d’Alumnes (Fapac) i la Federa-
ció de Moviments de Renovació
Pedagògica, i ha estat impulsa-
da per la Unesco, la Fundació
Jaume Bofill, la UOC i l’Obra
Social La Caixa. 

Arran d’això, hi ha veus que
critiquen aques programa edu-
catiu innovador. Ramon Font,
portaveu nacional del sindicat
USTEC-STEC, afirma en de-
claracions a aquest periòdic
que el projecte Escola Nova 21
“és una marca de moda que
atrau les famílies amb un nivell
econòmic alt i la classe mitjana,
mentre que les de perfil so-

cioeconòmic més baix en que-
den fora”. 

Segons Font, “aquest model
no funciona com a solució
col·lectiva i pot agreujar el pro-
blema de la segregació”. A més,
recorda que “les metodologies
innovadores s’estan aplicant
des de fa temps i s’han impulsat
des de l’escola pública”. “Sem-
bla que s’estigui obrint la inno-
vació educativa al negoci privat,
quan els processos de renovació
sempre han sorgit des dels mo-
viments democràtics i col·lec-
tius, com la República i la tran-
sició”, sentencia Font.

SIS ESCOLES AL DISTRICTE
Sigui com sigui, al districte s’han
afegit al projecte sis escoles.
Són l’Escola Guinardó, l’Arc
Iris, la Pit Roig, l’Estel Guinar-
dó, l’Escola del Mar i la Virolai.

Adéu als llibres?
» Sis escoles del districte, i 481 a Catalunya, s’han afegit al projecte educatiu innovador Escola Nova 21

» Aquest model, criticat pel sindicat USTEC-STEC, potencia els valors i les habilitats a través de projectes

Neus Marmol
HORTA-GUINARDÓ

El programa Escola Nova 21 impulsa l’aprenentatge per projectes, valors i habilitats. Foto: Arxiu
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Parlen els
veïns

Silvia
“El barri està igual.
Fan i desfan obres,
però això no crec
que ens ajudi gaire.
Una de les coses
que sempre hem re-
clamat és que hi

hagi més coses per als nens. No n’hi ha
gaires i les poques que tenim no estan gai-
re ben cuidades.”

Fernando
“Crec que, en ge-
neral, la situació no
ha canviat. Crec
que no cuiden ni
als veïns ni al barri.
Caldria que visites-
sin els edificis, mi-

ressin com estan els pisos i donessin els
ajuts que calen per poder resoldre els pro-
blemes d’aluminosi.”

Carla
“Crec que els pro-
blemes que hi ha no
són només del Coll.
També passen a ba-
rris com el Carmel.
Jo vaig en bicicleta i
crec que falta ade-

quació als carrers, que no hi hagi irregu-
laritats, de manera que els ciclistes i els
veïns puguem moure’ns sense problemes.”

David
“Som on som i, tot i
que m’agrada molt
viure aquí i la vida
de barri que hi ha,
crec que encara fal-
ten moltes coses,
com més varietat

comercial i amb uns horaris que ens do-
nin més llibertat. També crec que falta un
casal de barri per a tothom.” 

Com veus el Coll cinc anys després de l’esfondrament a la plaça Isop?
per Pau Arriaga

Un diari plural

per @ModernetdeMerda   

4El discurs que volien de Rufián

Me dirijo hoy a ustedes, seño-
res del Partido Popular y del
Partido Socialista, con el único
objetivo de poder felicitarles y
desearles una legislatura llena
de éxitos. Aunque estoy con-
vencido de que será así, no
quería iniciar mi intervención
sin trasladarles mi apoyo y con-
fianza. No puede ser de otra
manera. No debe.

Qué les voy a contar que no
sepan. Me gustan sus modales,
me gustan sus pactos, me gus-
tan sus transiciones. Me gustan
sus partidos. Me entusiasma
el pasado que nos han regalado
y me excita el futuro que está
por venir. Menuda investidura
llena de generosidad que están
protagonizando. Qué ejemplo.
Es exactamente así como se
construye un país, con respon-
sabilidad, y es exactamente así
como lo quiero yo.

Precisamente apelando a
esta responsabilidad, permí-
tanme que dirija unas breves
palabras a la bancada socialis-
ta. Gracias, compañeros. Gra-

cias por su sentido de estado.
Gracias por estar donde la Es-
paña socialista pedía que estu-
vieran. Por ser valientes y no de-
jarse atemorizar por una cor-
rupción que tampoco es tanta,
por una regresión social que po-
dría ser peor, por unos vicios
predemocráticos que no tienen
por qué asustarnos, por una se-
paración de poderes que bueno,
ya se irán separando.

Son ustedes el orgullo de
España. La democracia inter-
na de su partido dictaminó
una opción legítima, sin tram-
pa ni cartón, y ustedes, dignos,
la han seguido en una demos-
tración de compromiso que les
honra. Porque sí, escuchando
a la gente es como se solucio-
nan las cosas. Y en el PSOE
han escuchado como hacía
años que no escuchaban, y
han dignificado sus siglas
como hacía décadas que no las
dignificaban.

Que nadie lo dude, los me-
ses que vienen les darán la ra-
zón. Por eso yo prefiero ya dár-

sela hoy. PP y PSOE, PSOE y
PP; el futuro y la esperanza se
dan la mano para consolidar el
país (y El País) de los últimos
años: sin mordazas, sin escán-
dalos, sin intromisiones políti-
cas en la justicia, sin imposi-
ciones, sin desacuerdos, sin vu-
eltas al pasado. Sin nada.

Se lo digo con el corazón, sa-
ben que no miento. Yo porque
ahora ya me he comprometido
con la gente de Esquerra y me
sabe mal, pero si no me venía
hoy mismo a sus filas a formar
parte de esta bendición, se lo
aseguro. Aunque ahora no sea
posible, espero deseoso que
pueda ser así en un futuro,
pues ni se imaginan el senti-
miento de traición que me cor-
roe por las venas cada vez que
les veo a ustedes tan sacrifica-
dos y a mí tan rufián.

Gracias por cederme la pa-
labra. Por enseñarme a hablar.
Por darme la vida. Y por mejo-
rármela aún más, a mí y a todos
los españoles, durante los pró-
ximos años. Adelante, héroes.

4Penjar-se les medalles
per Jordi Lleal

Tot just prendre possessió del
càrrec, el ministre d’Interior
Juan Ignacio Zoido declara:
“Los andaluces hemos levanta-
do Catalunya”. Jo al senyor Zoi-
do no l’he vist en lloc de Cata-
lunya, treballant per aixecar-la.
A què ve ara? Com es pot apro-
piar en persona ell, i afegir-hi els
pobres andalusos, que avorrits
de passar gana i penúries al
seu país, dominat per les oli-
garquies i cacics també andalu-
sos, van marxar a altres països
d’Espanya, Europa i Amèrica a
cercar treball i dignitat que els
era negat a casa seva? Catalunya
l’han aixecat des de fa centenars
d’anys diferents onades migra-
tòries des d’Occitània el segle
XV, de Múrcia, Aragó, Extre-
madura, Galícia, Sud-amèrica,
Nord-àfrica i els Sud-saharians
i ara gent dels països de l’est
d’Europa i xinesos. Quin batibull
de races, cultures, llengües i re-

ligions, i tots a la recerca d’un
treball, una casa i un futur mi-
llor per a les seves famílies, el
que no tenien al seu país. 

És d’una simplicitat mental
enorme, voler apropiar-se de la
prosperitat de Catalunya, i els
catalans que ja hi eren, què? És
que per ventura passaven per
allà per casualitat? Quan dic
catalans, no faig referència als
catalans de soca-rel, hi incloc
als vinguts en les diferents
onades migratòries i que són
també catalans de ple dret.
En ple segle XXI parlar dels
andalusos que han aixecat Ca-
talunya ja està fora de context,
perquè ja són catalans d’unes
quantes generacions. Conti-
nuen amb els tòpics i quatre
frases fetes, en toc cas, si vol fer
demagògia barata, parli dels
nou vinguts de fa pocs anys i
com que no són andalusos,
no en parlarà oi? Quin fàstic!

Un diari participatiu

@jordisanchezp: Tots som Montse Ven-
turós. Cap jutge podrà limitar la nostra
llibertat de voler ser ni d'expressar-nos
sense censures. Prou judicialització.

@Llibertferri: Que la detenció de la
Montserrat Venturós hagi estat l'endemà
mateix del nou govern espanyol no és cap
casualitat. És tot un avís. No badem.

@mkserra: Hem tingut molta sort amb
el nou govern Rajoy: Soraya s'encar-
regarà del tema català. La independèn-
cia ja és a tocar.

Opinió en 140 caràcters
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El procés polític que viu Cata-
lunya no s’explica sense les ma-
nifestacions massives que durant
els darrers anys ha protagonitzat
l’independentisme. El carrer ha
estat el lloc on, especialment
des de l’11 de setembre del 2012,
centenars de milers de catalans
han reivindicat la independència.
Ara les principals entitats inde-
pendentistes -ANC, Òmnium i
l’AMI- han convocat per aquest
diumenge 13 de novembre una
concentració de rebuig a les ac-
cions judicials que s’estan duent
a terme contra diferents càrrecs
electes implicats en el procés
independentista. El lloc: l’avin-
guda Maria Cristina de Barcelo-
na. L’hora: les 12 del migdia.

Sota el lema Per la demo-
cràcia. Defensem les nostres
institucions, els organitzadors
de la concentració tenen com a
objectiu mostrar el rebuig als
“atacs judicials i polítics” con-
tra diferents càrrecs electes ca-
talans. Aquests representants

polítics que estan sent investi-
gats judicialment són la presi-
denta del Parlament, Carme
Forcadell; l'alcaldessa de Berga,
Montse Venturós, i el regidor de
Vic Joan Coma. Tots tres seran
diumenge a l’avinguda Maria
Cristina. Tindran al costat l'ex-
president Artur Mas, les ex-
conselleres Irene Rigau i Joana
Ortega i el diputat al Congrés
Francesc Homs, imputats pel 9-
N, així com diversos membres
de la societat civil que també es-
tan encausats, com ara el pre-
sident de Catalunya Acció, San-
tiago Espot.

“NI SIGLES, NI PARTITS”
Durant la presentació de l’acte,
el president de l’ANC, Jordi
Sànchez, va fer una crida als ciu-
tadans a defensar “les institu-
cions escollides democràtica-
ment” i a reivindicar la “legiti-
mitat” de la tasca feta a favor del
dret a decidir i del procés inde-
pendentista. Sànchez també va
avançar que el protagonisme
de l’acte serà per als càrrecs
electes investigats judicialment
i que, al mateix temps, tindran
una “presència simbòlica totes

aquelles lleis, decrets i actua-
cions que el govern espanyol ha
frenat amb la col·laboració in-
estimable del Tribunal Consti-
tucional”.

Per la seva banda, el presi-
dent d’Òmnium, Jordi Cuixart,
va voler destacar que la con-
centració d’aquest diumenge
“no va de sigles de partits, ni de
personalismes ni de banderes,
sinó de democràcia”. Cuixart
va afegir que diumenge hi hau-
rà l’oportunitat de denunciar

“l’estratègia de divisió de la so-
cietat catalana” que porta a ter-
me el govern espanyol per frenar
“els reptes de futur”.   

MÉS DE 100 AUTOBUSOS
La concentració de diumenge,
com és lògic, no serà compara-
ble a les de les darreres Diades,
però de ben segur que la capa-
citat de mobilització indepen-
dentista tornarà a quedar de-
mostrada. De moment ja hi ha
més d’un centenar d’autocars de

diferents punts de Catalunya
confirmats.

Qui no hi serà, però, és el pre-
sident de la Generalitat, Carles
Puigdemont. I és que la con-
centració de diumenge coinci-
deix amb el seu nomenament
com a fill predilecte d’Amer (la
Selva), el seu poble natal.  L’a-
nunci de l’absència de Puigde-
mont el va fer Sànchez des de Gi-
rona, on va acudir per reclamar
el suport de la ciutadania per a
la manifestació de diumenge.

El Sí torna al carrer
» Barcelona acull diumenge una concentració de rebuig als “atacs” contra diferents càrrecs electes catalans
» L’ANC, l’AMI i Òmnium Cultural fan una crida a defensar “les institucions escollides democràticament”

El regidor de la CUP de Vic, Joan Coma, va desobeir fa unes setmanes l’Audiència Nacional. Foto: ANC

Albert Ribas
BARCELONA
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Horta-Guinardó

Ja han passat cinc anys. El qua-
tre de novembre del 2011  el
col·lapse d’una claveguera a
causa d’uns forts episodis de
pluja, segons la versió que va
donar l’Ajuntament en aquell
moment, va provocar un esvo-
ranc de vint metres quadrats a
la plaça d’Isop, al barri de la Tei-
xonera. Els fets van provocar
que l’esvoranc del Carmel de sis
anys abans aparegués a la me-
mòria de molts veïns.

Aquell incident va provocar
el desallotjament, durant tres
dies, de 14 veïns de l’edifici si-
tuat al número quatre de la pla-
ça. No va ser fins tres anys
més tard d’aquell novembre
del 2011 quan es van poder

donar per acabades les obres
d’urbanització de la plaça. Les
obres van servir per renovar el
clavegueram i reforçar el sub-
sòl  per evitar futurs incidents.
També es van urbanitzar al-
guns carrers adjacents, com
Plutó, i es va canviar el sentit
d’altres carrers per millorar la
mobilitat.

ELS VEÏNS, DESCONTENTS
Lluís Cairell, el president de
l’Associació de Veïns de la Tei-
xonera, explica a Línia Horta
que, cinc anys després dels fets,
els veïns continuen descon-
tents amb la reforma de la
zona: “Ens van prometre que la
nova plaça seria una meravella,
però del que ens va dir a el que
ha acabat sent hi ha molta di-
ferència”.

Cairell reconeix que “la zona
està millor ara que abans”, i re-

corda que les indemnitzacions
als afectats van ser satisfactò-
ries, però afegeix que “el pavi-
ment podria ser molt millor,
passen molts cotxes, la font
s’hauria de canviar i en un racó
de la plaça hi ha una casa apun-
talada que pot ser perillosa per
la mainada que juga”.

A banda de l’estat actual de
la zona, el president de l’Asso-
ciació de Veïns també recorda
que els veïns mai han compar-
tit la versió oficial de l’Ajunta-
ment sobre les causes de l’inci-
dent. “El túnel de maniobres de
la línia 5 del metro era just al
costat i creiem que l’esvoranc, a
banda de les pluges d’aquells
dies, també va tenir a veure
amb això”, afegeix Cairell. 

Cinc anys més tard, els veïns
de la Teixonera miren endavant
però no renuncien a aconseguir
un barri millor.

Cinc anys d’uns fets que van dur 
el record del Carmel a la Teixonera
» El 4 de novembre de 2011 la plaça d’Isop va patir un gran esvoranc

» La zona no va recuperar la normalitat fins tres anys més tard

Diferents barris del districte
pateixen una apagada elèctrica
SUCCESSOS4Una avaria elèc-
trica va deixar sense llum diu-
menge a la nit gairebé 34.000
abonats de Barcelona, Badalona
i Santa Coloma de Gramenet,
entre els quals n’hi havia de di-
ferents barris del districte.

Segons va explicar Endesa, la
incidència es va produir entre un
quart i dos de deu del vespre en
dos transformadors d’una su-
bestació de Sant Andreu que es
van desconnectar de la xarxa
elèctrica per causes que la com-
panyia encara no ha pogut de-
terminar. Els tècnics d’Endesa
que es van desplaçar fins al lloc
de l’avaria la van aconseguir
arreglar dues hores més tard. 

Diferents veïns d’Horta van
fer evident el seu malestar a
través de les xarxes socials, al
mateix temps que van denunciar
que, quan van voler trucar a En-
desa per demanar informació, el
telèfon de la companyia no fun-
cionava. 

FUITA D’AIGUA
D’altra banda, divendres passat
es va produir una espectacular
fuita d’aigua al carrer de Porto,
al barri d’Horta. L’incident va
provocar que molts veïns del dis-
tricte es quedessin sense sub-

ministrament d’aigua, mentre
que les imatges del carrer in-
undat d’aigua van cridar l’aten-
ció a tots els veïns que passaven
per la zona. 

Segons va publicar BTV, l’o-
rigen de la fuita podria ser el
trencament d’un pedaç fet al
mateix conducte a causa d’una
fuita anterior. Dissabte els ope-
raris ja van aconseguir reparar la
canonada i els veïns afectats van
recuperar la normalitat des de les
nou del matí. Ara caldrà pavi-
mentar de nou la zona, ja que va
ser necessari rebentar la calçada
per accedir a la canonada.

Una imatge actual de la plaça d’Isop, on fa 5 anys hi va haver l’esvoranc. Foto: Línia Horta

El mural més gran fet mai 
a la ciutat és al carrer Lepant

ART URBÀ4El districte acull des
de fa un més el mural més gran
fet fins al moment a la ciutat. 

En el marc del festival d’art
urbà Open Walls Conference
2016 l’artista Sergio Hidalgo
Paredes, conegut com a SIXE,
va pintar el passat mes d’octubre
el mural en una paret de l’edifi-
ci situat al número 424 del carrer
de Lepant, al Baix Guinardó. El
dibuix, fet a partir de les seves úl-
times sèries inspirades en l’e-
nergia mística que evoquen la
muntanya i la naturalesa, re-
presenta un ésser, l’Esperit de la

Muntanya, que transcendeix el
fet imaginari i infinit. La super-
fície on SIXE va fer el dibuix fa
1.200 metres quadrats i 32 me-
tres d’alçada.

Aquesta peça s’afegeix al
Tauró de l’artista Blu al Carmel
i als graffitis que diverses artis-
tes van pintar l’any passat al dis-
tricte amb motiu del certamen
Femrimes Femgraff. De fet, el
mural de SIXEqueda gairebé
davant de la intervenció de Miss
Van. Tot plegat fa d’Horta-Gui-
nardó un districte que destaca
pel seu art mural.

El festival Estrena’t es posa en
marxa amb l’apartat musical

CULTURA4La cinquena edició
del festival Estena’t, que un any
més se celebra al Centre Cívic
Casa Groga, va arrencar divendres
passat amb la posada en marxa del
seu apartat musical. El festival
aposta per brindar una oportuni-
tat a grups emergents.

L’Estrena’t Música de diven-
dres passat va comptar amb la pre-
sència del cantautor Bonelli i qua-
tre bandes d’estils diferents:  Big
Funk Theory (Funk-Soul-Rock),
Marasma Zibra (Alternatiu), No
Longer (Punk-Rock), Raquel Lúa
(Mediterrània). 

Aquest divendres arribarà el
torn de l’Estrena’t Teatre, que
programa les actuacions de dife-

rents companyis emergents, com
ara la Companyia De Teatre La
Fusta o la Sombras Chinas. Per úl-
tim, el 18 de novembre el festival
arribarà al seu punt final amb
l’Estrena’t Dansa, que comptarà
amb la presència de diferents
companyies, com ara Teixodansa
o Camdem.

MOSTRA DE TEATRE
D’altra banda, fins al 20 de no-
vembre també se celebra la XVI
Mostra de Teatre  Horta-Guinar-
dó, que va arrencar el passat 8 d’oc-
tubre. Aquest dissabte la com-
panyia NLT presentarà la seva
obra ‘Las llaves del reino’ al Casal
de la Font d’en Fargues.

Albert Ribas
LA TEIXONERA

Solidaritat | El districte, amb els refugiats
El districte ha fet una aposta clara per fer visible la problemàtica dels refugiats a través de 

l’organització d’un seguit d’activitats pensades per sensibilitzar la ciutadania sobre aquesta
qüestió. Al llarg d’aquest mes de novembre i del desembre se celebren diferents exposicions,

una taula rodona, espectacles i actes en record als catalans exiliats durant la Guerra Civil.  

El mural de SIXE al 424 de Lepant. Foto: Línia Horta

Foto d’una veïna. Foto: @Laiamoreno
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veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

La FAVB lliura 14.492 firmes al Parlament per exigir la protecció del sistema públic de salut

Defensant la sanitat pública
REIVINDICACIÓ/ El moviment veïnal de la
ciutat, que encapçala la Federació d’Asso-
ciacions de Veïns de Barcelona (FAVB), va
entregar el passat 19 d’octubre un total de
14.492 firmes al Parlament per exigir la de-
fensa del sistema públic de salut.

Des de la FAVB consideren que “és neces-
sari que els recursos que han estat desacti-
vats any rere any es posin en funcionament i
que s’obrin i funcionin els equipaments
tancats i els recursos desactivats el passat
mandat”. Això, segons l’entitat, serviria per
garantir la universalitat i la qualitat de l’ac-
tual sistema sanitari públic. Al mateix
temps, remarquen que cal “reparar els
danys produïts en la qualitat de l'atenció a
la salut, com ara les interminables llistes
d'espera en especialitats i proves diag-
nòstiques i quirúrgiques”. 

Els representants del moviment veïnal
que es van desplaçar fins al Parlament es
van concentrar a les 12 del matí a les por-
tes de la cambra i mitja hora més tard, a
dos quarts d’una, es van reunir amb els
portaveus de Salut dels diferents grups
parlamentaris per fer el lliurament de les
signatures i d’un manifest. Precisament, en
aquest document la FAVB denuncia que
“la descapitalització progressiva del sis-
tema públic, juntament amb la seva priva-
tització”  situa la sanitat catalana en un
escenari de “canvi de model” que consti-
tueix una “veritable amenaça”. En aquesta
línia, la FAVB lamenta “la insistència per in-
cloure activitats privades en els centres
públics” i crítica l’aposta que està fent l’ac-
tual conseller de Salut, Toni Comín, en
aquesta direcció. Al mateix temps, l’entitat

també es mostra molt crítica amb el fet
que no s’estarien “aprofitant els canvis als
estatuts dels consorcis públics per evitar
l’entrada d’entitats privades”. Un dels
exemples més significatius d’aquesta si-
tuació seria el cas del Parc Salut Mar.

L’HOSPITAL CLÍNIC
En el marc d’aquesta denúncia que la FAVB
fa respecte de la situació que viu la sanitat
pública catalana, un dels punts més preo-
cupants, segons aquesta plataforma veï-
nal, és el fet que “l’augment  progressiu de
les necessitats d'atenció sanitària con-
dueix en molts casos a utilitzar la sanitat
privada (mútues, concertacions i contrac-
tes) per obtenir-la”. En aquest escenari, el
document entregat als diferents repre-
sentants polítics posa com a exemple pa-
radigmàtic d’aquesta situació l’Hospital
Clínic i la seva “acceptació de pacients pri-
vats a BarnaClínic”. Un exemple, segons la
FAVB, de “negoci vergonyós  que beneficia
uns pocs que poden pagar per resoldre els
seus problemes de salut i provoca un
greuge al conjunt dels contribuents”. 

Per tot plegat, des de la Vocalia en De-
fensa de la Sanitat Pública de la FAVB con-
sideren que la societat catalana està
assistint a “l’intent de les elits econòmi-
ques del nostre país d'aliar-se amb les
elits mèdiques”. Un escenari que la plata-
forma rebutja de ple i que l’ha dut nova-
ment a instar els grups parlamentaris, el
conjunt del Parlament i el Govern “a de-
fensar el sistema sanitari públic i a pro-
moure les lleis i decrets que calguin
perquè aquest dret sigui efectiu.”

RESTAURACIÓ/ La comissió d’experts creada pel Gremi
de Restauració per elaborar propostes per a la nova or-
denança de terrasses no convenç la FAVB. La plataforma
veïnal considera que és l’Ajuntament qui hauria de liderar
un procés obert a tota la ciutadania. La reacció arriba des-
prés que a principis d’octubre el Gremi de Restauració cre-
és una comissió d’experts de diferents àmbits per tal que
elaborin un llibre blanc de les terrasses.

Així doncs, des de la FAVB consideren que el Gremi
vol “legitimar com a interessos de la ciutat els beneficis
obtinguts per l’explotació econòmica i privativa de l’es-
pai públic”. Per la seva banda, el director general del Gre-
mi va explicar durant la presentació de la iniciativa que
“l’objectiu és aconseguir un marc jurídic que no escan-
yi un dels principals sectors econòmics de Barcelona” i,
al mateix temps, “trobar una solució bona per als inte-
ressos de la ciutat”.

És per aquest motiu que la FAVB considera que el mis-
satge que s’està donant a la ciutadania és que “la revisió
de les ordenances ha d’obviar les problemàtiques de con-
vivència i de deteriorament de l’espai públic”. En con-
traposició a això, la plataforma demana una ordenança
que garanteixi “el dret al descans, a la salut, al medi am-
bient, a l’espai públic, a la seguretat i a la mobilitat”.

La FAVB demana un procés participatiu
sobre les terrasses més ampli i plural HABITATGE/L’Observatori de Drets Económics, Socials i Cul-

turals (DESC), l’Assemblea del Raval, la Clota i la PAH, jun-
tament amb la Federació de Veïns de Barcelona (FAVB), van
presentar el passat 25 d’octubre la plataforma ‘Stop Desokupa’
per denunciar les pràctiques de l’empresa Desokupa, es-
pecialitzada en desallotjaments extrajudicials.

Durant l’acte de presentació, els integrants de la nova
plataforma van demanar a la Generalitat, l’Ajuntament i els
Mossos d’Esquadra que vigilin de prop l’activitat d’aques-
ta empresa, ja que consideren que fa servir “amenaces i in-
timidacions” durant les seves accions. 

La directora del DESC, Irene Escorihuela, va explicar que
ja han presentat una querella criminal per un dels des-
allotjaments portats a terme per aquesta empresa, a qui acu-
sen, entre altres delictes, de violació de domicili i d’actuar
com una organització criminal.

Creen la plataforma
‘Stop Desokupa’
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El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

SAGRADA FAMÍLIA/ L’Associació
de Veïns de la Sagrada Família ja
prepara el disseny del futur Ateneu
del barri després que fa unes set-
manes es va conèixer que l’Ajun-
tament comprarà un local de 1.400
metres quadrats al carrer Nàpols
per fer-hi aquest equipament.

Joan Itxaso, de l’Associació de
Veïns de la Sagrada Família, explica
que “les entitats del barri ja estem
fent comissions de treball per co-
mençar a decidir com organitza-
rem el futur Ateneu”. 

L’Ateneu és una llarga reivin-
dicació veïnal que ha de donar res-
posta a diferents necessitats d’un
barri plural i molt dens com és el
de la Sagrada Família.

Els veïns del barri 
ja dissenyen 
el futur Ateneu 

FESTA REIVINDICATIVA/ La plataforma
veïnal ‘El Borsí Per Al Barri’ es va presentar
en societat el passat 21 d’octubre amb
una festa popular celebrada a la plaça de
la Verònica, que va servir per reivindicar
que aquest edifici, situat al número 23
del carrer Avinyó, es transformi en un
espai veïnal.

Veïns i entitats del Gòtic van organit-
zar una jornada durant la qual els assis-
tents van poder gaudir d’actuacions
musicals, de màgia, poesia i arts plàsti-
ques i de xocolata calenta. Durant els par-
laments reivindicatius es va llegir el
manifest de la plataforma, on es reivindica
que l’edifici “no només representa un
valor patrimonial sinó simbòlic per la seva
vinculació amb les arts i el barri”.  ‘El Borsí

Per Al Barri’ denuncia que el Gòtic pateix la
presència d’un turisme desmesurat, uns
preus de l’habitatge molt alts, manca d’e-
quipaments de proximitat i de convivèn-
cia. És per aquest motiu que proposen
que l’edifici, també conegut com la Llotja,
es transformi en “una oportunitat per
crear un espai convivencial de referència
arrelat al territori on la creació, difusió,
promoció i experimentació de les arts
n’esdevinguin l’eix vertebrador”. Al mateix
temps, també demanen que aculli “un
casal de joves autogestionat”.

L’edifici pertany a la Generalitat i està
buit des de l’any 2009. Fins llavors va ser
la seu de l’Escola Superior de Disseny i
Art ‘Llotja’. Va haver de ser desallotjat per
dèficits de seguretat.

Veïns i entitats del Gòtic demanen
que el Borsí sigui un espai veïnal

HISTÒRIA/ L’antic Ajuntament de
Sant Martí de Provençals va deixar
d’existir el 1716, quan el Decret de
Nova Planta va crear el model mu-
nicipal tal com el coneixem avui. 

Abans d’aquesta data, tal com
es pot veure ara en una exposició
que es pot visitar al Centre Cívic de
Sant Martí, les activitats de l’Ajun-
tament de Sant Martí de Provençals
regulava els escorxadors, els hos-
tals o els herbatges o sistemes de
pastures. S'ocupava de mantenir els
camins utilitzables, cobrava els im-
postos i s'ocupava de reclutar gent
per al servei militar. La mostra, or-
ganitzada pel Centre d’Estudis de
Sant Martí de Provençals, és un ho-
menatge a Pep Ortí.

Com era l’antic
Ajuntament 
de Sant Martí?

PUBLICACIÓ/ L’Espai Contraban-
dos va acollir el passat 20 d’octu-
bre la presentació de la nova re-
vista de la Taula Veïnal d’Urbanis-
me de Barcelona, ‘Marea Urbana’. 

La publicació aspira a conver-
tir-se en la veu de l’activisme ur-
banístic de la ciutat. Els encarregats
de conduir la presentació van ser
l’antropòleg José Mansilla, de l’OA-
CU; la geògrafa Mercè Tatjer, de la
Universitat de Barcelona; i els ar-
quitectes Josep Maria Lecea, d’Ar-
quitectes Sense Fronteres, i  Ferran
Sagarra, de la UPC.  

El primer fòrum veïnal sobre
l’urbanisme de la ciutat, impulsat
per la FAVB, es va celebrar l’oc-
tubre de l’any passat. 

Presenten la nova
revista d’urbanisme
‘Marea Urbana’

Una festa reivindicativa demana 
la pacificació de la Meridiana

URBANISME/ Un grup de veïns
que viuen al voltant de l’avin-
guda Meridiana van sortir al ca-
rrer el passat 22 d’octubre per
reivindicar de forma festiva una
reforma d’aquesta via que la faci
més humana. Els veïns i les dife-
rents associacions de la zona de-
manen una pacificació que
permeti reduir l’actual volum de
trànsit que suporta l’avinguda.

La jornada reivindicativa es va
posar en marxa a dos quarts de
deu del matí amb una pedalada
per la Meridiana, tot i que el
temps no va acabar d’acompan-
yar. La pluja va provocar que
algun dels actes previstos s’ha-
gués de suspendre. Una estona
més tard es van celebrar, entre un
quart de dotze i la una del migdia,
diferents xerrades sobre mobilitat
sostenible a l’Espai Jove Garcilaso
amb la participació de diferents
plataformes promotores d’una
mobilitat més sostenible.

La reivindicació de la transfor-
mació de la Meridiana ve de
lluny. De fet, el setembre del 2015
un total de 10 associacions  de
veïns dels diferents barris que to-
quen amb l’avinguda van fer pú-
blic un comunicat per “posar de
relleu la problemàtica que su-
posa l’avinguda Meridiana per als
nostres barris” . En aquell comu-
nicat els veïns van estructurar les
seves demandes en quatre punts
principals que haurien de servir
per combatre les deficiències que
denuncien que té l’avinguda. Al
document apuntaven que “la
Meridiana ha de deixar de ser
una autopista” i apostaven per-

què es “prioritzi el transport pú-
blic i la bicicleta”, ja que ara ma-
teix l’avinguda és un “espai
deshumanitzat”.  Les peticions
són actualment les mateixes, ja
que des de llavors no ha canviat
pràcticament res. És per això que
descrivien, i continuen descrivint,
la Meridiana com “un mur inne-
cessari, no només metafòrica-
ment parlant, sinó un mur físic i
psicològic que divideix barris per
la meitat i entre ells”. Per últim,
deixen clar que la seva petició és
“un projecte integral per a tota
l’avinguda perquè es converteixi
en un revulsiu per als nostres ba-
rris i deixi de ser un problema per
als veïns i veïnes”, cosa que espe-
ren que tiri endavant “amb la
nova etapa municipal”.

Dos mesos més tard de la
presentació d’aquest comunicat
per part dels veïns, el govern
municipal va anunciar la creació
d’un procés participatiu per de-
batre el futur de la Meridiana.
Això va ser el novembre de l’any
passat, moment en el qual la ti-
nenta d’alcalde i responsable
d’Urbanisme, Janet Sanz, va afir-
mar que el consistori vol que l’a-
vinguda es converteixi en un “eix
cívic de referència on el prota-
gonisme sigui per als vianants,
els espais verds i de lleure i el
transport públic”. Oleguer Mén-
dez, de l’Associació de Veïns de
la Sagrera, explica que la comis-
sió segueix el seu ritme però re-
corda que “passen els anys i no
s’acaba de fer res”. “Ens agradaria
veure que es fan passos enda-
vant”, conclou Méndez.
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El Mercat de la Vall d’Hebron es-
trenarà nova imatge a finals del
2018, després de les obres de re-
forma que arrencaran durant el
primer trimestre de l’any vinent.
Així ho van explicar la regidora de
Comerç, Montserrat Ballarín, i el
tinent d’alcalde d’Empresa, Jau-
me Collboni, durant una visita al
mercat fa unes setmanes. 

Segons Ballarín, aquesta re-
modelació té l’objectiu de fer el
mercat “més competitiu i més
modern”. De fet, les instal·la-
cions passaran de tenir 9.000
metres quadrats a 11.300, ja que
l’edifici s’ampliarà per la seva
part posterior. També es refor-
maran les dues façanes i s’hi in-
corporarà un nou autoservei. 

L’Ajuntament invertirà 10
milions en la millora de l’equi-

pament, el qual tindrà un total de
cinc plantes –tres d’elles sote-
rrades– i s’hi instal·larà un hort
urbà de 1.400 metres quadrats a
la seva coberta en el marc del
“procés de renaturalització” de la
ciutat, apunten des del consisto-
ri. A més, es reordenaran els ac-
cessos al mercat i el seu entorn

pròxim i es millorarà la seva ac-
cessibilitat. 

La reforma és una reivindi-
cació històrica dels comerciants.
“Una de les missions més im-
portants dels mercats és preci-
sament aquest rol de cohesió
amb el territori i d’espai públic
compartit”, va dir Collboni.

L’hort urbà de la coberta vol “renaturalitzar” el barri. Foto: Ajuntament

La Vall d’Hebron estrenarà 
nou mercat a finals del 2018

» Preveuen que les obres comencin el primer trimestre de l’any que ve
» L’edifici tindrà un hort urbà a la coberta de 1.400 metres quadrats

Els Premis Comerç de BCN
guardonen la sostenibilitat

RECONEIXEMENT4La ciutat va
lliurar els 19ens Premis Comerç
de Barcelona la setmana passa-
da en una gala que va premiar set
persones o col·lectius de la ciutat
que treballen per millorar i pro-
moure el comerç de proximitat.

Hi va haver set categories. El
premi al Comerç Cultural de
Proximitat va anar a parar a Per-
sonal Book, una botiga de Nou
Barris que dóna vida a llibres de
segona mà. El premi a la Inicia-
tiva comercial va ser per a B de
Barcelona, situada a l’Eix Gaudí
i que elabora souvenirs de quali-
tat. El premi a l’Establiment co-
mercial va ser per a Losaida, al
Born, que ofereix col·leccions de

roba reciclada. El premi al Co-
merç Col·laboratiu va ser per a
l’Eix Fort Pienc, per la seva tas-
ca integradora al barri. 

El guardó a la Sostenibilitat
Mediambiental va ser per a El Sa-
fareig, mentre que el de la Soste-
nibilitat Social va anar parar a
mans de Cal Romesco. El premi
Albert González va ser per a Tei-
xits Pàdua, de Sants, mentre que
un veí seu, el Mercat de Sants, va
ser premiat el millor de la ciutat. 

A l’acte van assistir-hi l’alcal-
dessa, Ada Colau; el tinent d’al-
calde d’Empresa, Jaume Coll-
boni; la regidora de Comerç,
Montserrat Ballarín i represen-
tants d’altres partits al Ple. 

El calendari solidari de Cor
d’Horta comença a caminar

CERTAMEN4La Federació Cor
d’Horta i Mercat ha posat en
marxa un concurs per escollir les
fotografies que s’inclouran al
pròxim calendari solidari que
edita l’entitat cada any. 

Segons les bases que ha pu-
blicat l’associació, hi poden par-
ticipar totes les persones majors
d’edat que ho desitgin. Han de
fer fotografies que estiguin ubi-
cades al barri d’Horta, i es plan-
tegen diferents categories, com
ara Festes i tradicions, Patri-
moni, Paisatges o fins i tot una
de Selfie, entre altres. 

Cada concursant podrà en-
viar un màxim de tres fotogra-
fies, amb les seves dades perso-
nals i tècniques de la instantà-
nia, per saber quin tipus de cà-
mera s’ha fet servir. 

Totes les fotografies hauran
de ser enviades abans del pròxim
diumenge 20 de novembre. Hi
haurà un període d’exposició pú-
blica en l’espai creat per al con-
curs a la pàgina web de Cor
d’Horta. El jurat decidirà quines
són les que formaran part d’una
iniciativa que cada any recapta re-
cursos per a una causa solidària.  

La millor campanya de
Nadal dels últims 8 anys?

OPTIMISME4Un cop més, les
previsions del sector del petit co-
merç de cara a Nadal apunten a
una nova pujada de les vendes
respecte de l’any passat. 

Segons preveu la Confede-
ració Espanyola de Comerç
(CEC), la campanya de Nadal
d’enguany tancarà amb un 5%
més de facturació respecte del
2015. El tret de sortida, assegu-
ren des de l’entitat, seran els des-
comptes del Black Friday, una

tradició anglosaxona que co-
mença a consolidar-se a l’Estat.

“Si se supera l’actual clima
d’incertesa, els comerciants viu-
ran la millor campanya de Nadal
dels últims anys”, assegura el
president de la CEC, Manuel
García-Izquierdo. El mandatari
també va destacar els bons re-
sultats de les dades del creixe-
ment interanual de les vendes,
que per al setembre van marcar
una nova pujada. 

Redacció
LA VALL D’HEBRON

Campanya | Consum dóna veu als seus treballadors i clients
La cadena de supermercats Consum celebra avui dimecres 9 de novembre el segon Dia de les Persones. 

D’aquesta manera, la cooperativa donarà veu als clients i treballadors de tots els seus establiments 
perquè facin, via altaveu, un consell per ser millors persones. Qui vulgui participar només ha de pensar 

una recomanació vital i, fins i tot, s’ha habilitat un web, seamospersonas.com, on penjar els consells.  
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-PARTICIPANTS
Hi poden concursar totes les persones majors d'edat que
ho desitgin. La participació en aquest concurs implica la
total acceptació d'aquestes bases.

-TEMÀTICA
Les imatges presentades han d'estar ubicades al barri
d’Horta. Es plantegen categories diferents com "Festes i tradi-
cions", "Patrimoni", "Paisatges", “Selfie”, etc. L'organització es re-
serva el dret d'acceptar les obres segons s'ajustin o no a la
temàtica plantejada i a uns criteris mínims de qualitat tècnica.

- ENVIAMENT DE LES OBRES
Cada concursant pot enviar un màxim de 3 obres. Ho ha de
fer al compte info@corhorta.com.

En l'assumpte s'indicarà: I CONCURS FOTOGRAFIA i en
el text de l'e-mail s'han d'indicar les dades següents (aques-
tes dades només seran utilitzades únicament i exclusiva en
l'àmbit del concurs):
· Nom i cognoms, adreça postal, telèfon de contacte,
correu electrònic.
· Títol de la fotografia que presenta.
· Breu explicació i descripció de la imatge, 300 parau-
les màxim
· Dades tècniques del treball: tipus de càmera, digital o
pel·lícula, distàncies focals, i altres dades tècniques que
l'autor consideri oportuns destacar (OPCIONAL)

Les fotografies s'han de presentar en format jpg, 200
ppp de resolució i amb una mida d’entre 3Mb i 10Mb. Els
treballs presentats no poden haver estat publicats prèvia-
ment en revistes, diaris o llibres impresos o online. Tampoc
poden haver estat objecte de cap altre premi fotogràfic.

-TERMINIS DE LLIURAMENT
Totes les fotografies hauran de ser enviades abans diu-
menge, 20 de novembre a les 23:59 hores.

- SELECCIÓ D'OBRES
Les fotografies presentades tindran un període d'exposició
pública en l'espai creat a aquest efecte, al qual es podrà ac-
cedir a través del següent enllaç: www.corhorta.com. Du-
rant aquest termini tindrà lloc la votació i la selecció per part
del jurat de les dotze imatges finalistes.

- JURAT
El jurat estarà compost per diferents comerciants associats
al Cor d’Horta i Mercat. 

-PUBLICACIÓ DE LES FOTOGRAFIES
Al llarg de la fase de votació, les fotografies presentades
podran ser utilitzades en les diferents plataformes de difu-
sió dels organitzadors amb l'únic fi de promocionar la fase
participativa del concurs. Les guanyadores seran objecte
de publicació al Calendari Solidari 2017 del Cor d’Horta i
Mercat

-DRETS SOBRE LES FOTOGRAFIES
El Cor d’Horta i Mercat es reserven el dret (no exclusiu) per
reproduir en suports informatius i promocionals propis i ex-
posar de manera lliure qualsevol de les imatges participants,
així com publicar-les al Calendari Solidari 2017. En cap cas
se cediran a tercers, excepte autorització expressa de l'autor.
Els participants es responsabilitzaran que no existeixin drets
a tercers sobre les seves obres. 

Els organitzadors es comprometen, per la seva banda, a in-
dicar el nom de l'autor cada vegada que la seva imatge sigui
reproduïda.

-PROTECCIÓ DE DADES
De conformitat amb la Llei Orgànica 15/1999 de Protecció
de Dades de Caràcter Personal, vostè presta consentiment
per al tractament de les seves dades personals facilitades
que seran incorporades al fitxer de participants del que és
titular la Federació de Comerç Cor d’Horta i Mercat amb CIF
G-62734736 

Igualment l'informem que podrà exercir els drets d'ac-
cés, rectificació, cancel·lació i oposició establerts en aquesta
Llei a través de carta certificada, adjuntant fotocòpia del seu
DNI / Passaport, a la següent adreça: Passatge Vila i Rosell, 8,
08031 Barcelona

Vols que la teva fotografia surti al Calendari Solidari
2017 del Cor d’Horta i Mercat? Atreveix-te! Tots els be-
neficis obtinguts es destinaran a diferents associacions
benèfiques del barri d’Horta.

Bases i Concurs de Fotografia: 
Calendari Solidari 2017 Cor d’Horta i Mercat
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Com molta gent sap, l’actual ajuntament de Barcelona
fent ús dels seus proclamats valors del foment de la
participació ciutadana, va procedir a obrir un pro-
grama denominat “DECIDIM.BCN on a tots els barce-
lonins i barcelonines oferia l’oportunitat de demanar,

reclamar i opinar sobre les futures actuacions  en obres
i serveis previstos en els plans municipals.

Entre els milers de propostes que si han presentat,
n’hi han tres relacionades entre si que fan referència a
l’enyorada piscina descoberta pendent de reposició a
les instal·lacions del CEM (Centre Esportiu Municipal)
d’Horta des de la finalització de la primera fase d’obres.

Són tres propostes que han rebut un total de 310
suports explícits, amb 23 comentaris favorables i rao-
nats, donant un cop més tot es suport a les moltes ac-
tuacions i preguntes de la gent interessada en aquesta
qüestió, i que a ningú ens ha de passar desaperce-
buda.  

I ara ve el dubte i la por sobre la incògnita que dóna
la resposta de l’ajuntament, que diu textualment
“Aquestes propostes han estat acceptades i han que-
dat incloses en la següent actuació: Mapa d’obres
d’àmbit esportiu”. Per nosaltres és una conclusió molt
ambigua i no aclareix el nostre neguit quan ja hem
pogut veure aquests darrers dies l’anunci i preparatius
de l’inici imminent de les obres de la segona fase, on
hauria de situar-se de nou la piscina descoberta. I en-
cara hi afegim diverses preguntes al Districte, on ningú
ens ha donat cap resposta ni detall concret que pugui
albirà alguna cosa del resultat de la gestió. 

En les nostres propostes no es demana cap cosa
extraordinària. Només reclamen la part de justícia que

a Horta es pugui gaudir novament d’una instal·lació
esportiva i d’esbarjo com és una piscina descoberta, la
qual des de l’any 1953 havíem pogut utilitzar cada
estiu amb molt d’èxit d’assistència. I no tan sols era dis-
posar d’una piscina a l’aire lliure, que també, sinó que
a la vegada servia de lligam social del barri i d’un espai
de relació de famílies, cooperant de forma significativa
en el benestar personal de la gent tan necessari en
aquests moments. 

No ens podem quedar indiferents en una cosa tan
significativa que afecta a tot el barri d’Horta, ja que hi
ha el perill de trobar-nos amb els fets consumats i ens
quedem definitivament sense la piscina descoberta.

Us emplaço a unir esforços entre tots, per fer veure
als responsables de la decisió final que estem reivin-
dicant un bé que ha estat nostre durant molts anys i
que no podem permetre  prescindir-ne per manca de
criteri i poca sensibilitat dels dirigents municipals en
vers als veïns i veïnes del nostre barri.

Espero que en un futur dels meus escrits, us pugui
donar detalls molt més esperançadors  al respecte.
Mentrestant esperem un resultat satisfactori d’aquesta
reclamació feta per tots nosaltres.

Un hortenc
erm38@mailcat.cat

Una nova incògnita municipal afecta Horta

Si voleu que us toqui la grossa de Nadal 
d’aquest any… Veniu i compreu els números 

de les nostres entitats a la nostra oficina 
del passatge Vila i Rosell, 8.

Mercat d’Horta: 71.134 
(2 € sense recàrrec) 

Unió 
de Botiguers
Cor d’Horta:
85.451 

(5 € amb un donatiu
d’1€ per a un 

sorteig en vals 
de compra amb

coincidència 
de la numeració)

Ja és aquí, 
ja la tenim!

Festa 1 
Carnaval:
84.906

(5 € amb un donatiu
d’1€ per a un 

sorteig en vals 
de compra amb

coincidència de la
numeració)
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Ja coneixes la nostra novaiactualitzadapàgina web?

-Les nostres activitats, actes i esdeveni-
ments.
-El llistat dels nostres associats amb adreces i
telèfons.
-Establiments amb accessos adaptats, que
permetin gossos, que venguin
productes ecològics i / o sostenibles, productes
sense gluten (en actualització).
-La veu del barri: l’Hortenc amb interessants arti-
cles d’opinió.
-Agenda d’activitats d’altres entitats, del nostre
districte i dels nostres socis.

-Consells dels nostres associats.
-Enllaços d’interès.
-Participa en els concursos 
i sortejos que t’oferim (en actualització).
-I ara subscriu-te al Cor d’Horta i Mercat per rebre
promocions  i ofertes i tota la informació  amb la
nostra newsletter.

Entra a: www.corhorta.com
I sorprèn-te 
podràs consultar:

Proxima activitat (Dijous, 24 de novembre a les 17,30h)
Encesa de l’enllumenat nadalenc. Gran espectacle cercaviles i festa d’encesa,
a la Rambla del Carmel - C/Dante Alighieri (entre C/Betriu i C/ Lletres)
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Grup Sardanista Horta 
Fundat l'any 192

Ballada de Sardanes de maig:
Diumenge 13 de novembre a les 11:30h

a la plaça Eivissa, 
a càrrec de la cobla Rambles

Entitats del barri  Programació novembre
Ateneu Hortenc Foment Hortenc

Teatre a l’Ateneu
26 de novembre a les 22h - 27 de novembre a les 18h

Obra: “Un idiota en la cena”
del grup de teatre ELS BUFONS DE L’ATENEU

Diumenge 27 de novembre
Vermut Concert a l’Ateneu Hortenc 

Viu la música en viu a l’Ateneu a les 12:00h
El passat 25 de febrer vam començar a l’Ateneu els
Vermuts Concerts de Jazz, els quals esperem repetir 

tots els diumenges de cada mes. 
Els quatre components del grup, un violí, una guitarra,

un clarinet i un contrabaix interpreten bonics repertoris
per a fer gaudir als assistents.

Esperem que vingueu al nostre proper Jazz Vermut!!!

Excursions de l’Ateneu
El pròxim 23 de novembre realitzarem una encantadora visita a
Vic i al Pantà de Sau. Iniciarem l’excursió amb una visita pel mu-
nicipi de Vic, capital de la comarca d’Osona i com no trepitjarem
la famosa plaça emporxada de la ciutat. Durant la visita pararem
a la Gleva per esmorzar, un poble que és a la vora del riu Ter. Tot
seguit farem una altra aturada al Pantà de Sau, embassament que
pertany al riu Ter, creat per una presa situada al municipi de Vi-
lanova de Sau, i al peu de la serralada de les Guilleries, que s'es-
tén pels termes de Vilanova de Sau, les Masies de Roda, Tavertet
i Santa Maria de Corcó, a la comarca d'Osona.
Per dinar anirem al famós restaurant Fussimanya, prop del

Pantà de Sau, conegut per la seva excel·lència en els seus embo-
tits, cuina tradicional catalana i pel paratge que l’envolta.

Més informació:  Tel. 93 357 30 40  · C/ Pere Pau, 8 i 10

Avanç d’activitats de desembre:
Divendres 16 de desembre a les 21h
Concert de Nadal a la Parròquia de Sant Joan: 
Coral noies Orfeó Català del Palau de la Música  i Coral Santa Eulàlia 
Organitza: Ateneu Hortenc i Foment Hortenc

Dissabte, 12 de novembre a les 20:00h

SEGONA SESSIÓ DE CINEFÒRUM :    
Modern Times de Charles Chaplin 
(VO subtitulada)
Després del visionat de la pel·lícula tindrem el debat i
col·loqui sobre el film i les seves implicacions dins el seu
context històric i cinematogràfic. Aitor Codina, Isart
Homar, Guillem Megias i Eloi Rodríguez seran els
convidats de la taula de debat.

Diumenge, 20 de novembre a les 12:00h

TORNA LA MATINAL 
“EL TEU PRIMER FOMENT” amb
IL·LUSIONA’T” de FERRAN HOMAR
Preus: Socis 3€
Membres del club 1r Foment 4€ 
No socis 5€

Més informació: 
Tel. 93 429 10 40 
Alt de Mariner, 15

Ateneu Hortenc
Foment Hortenc
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Propers i honestos
» La Fundació Barcelona Comerç destaca “l’honestedat” 
de les seves botigues a l’hora de fer rebaixes en els preus

EDITORIAL/ Tot i que no ens agrada el
terme “petit comerç” i preferim referir-nos
sempre com a “comerç de proximitat”,
hem pensat que el nom s’esqueia per a l’e-
ditorial d’aquest mes. Analitzem novem-
bre: ens comencem a preparar per a
Nadal, algunes grans superfícies ja co-
mencen a abaixar preus i arriben unes set-
manes frenètiques en les quals sempre
passa alguna cosa. 

A finals de mes ens arribarà el Black
Friday, una importació americana que, su-
mant-se al Halloween, ha deixat la nostra
Castanyada en un segon pla. Durant dos

dies d’ensurt, el comerç es posa d’acord
per proposar els productes de sempre a
preus d’escàndol i es desencadena una
febre consumista que, a molts, ens arregla
part de les compres de Nadal. I des del co-
merç de proximitat ho entenem, però què
significa això realment? Són aquests des-
comptes reals? 

Una de les coses que ens caracteritza
com a comerç de proximitat és l’honeste-
dat amb la qual tractem els nostres clients,
cosa que dóna unes garanties de con-
fiança que en cap moment trencaríem, ja
que són la nostra més gran inversió. Si una

botiga té productes permanents al 50% i
arriba el Black Friday i els posa al 70%, cal
que ens plantegem dues coses: 1. Si el
descompte del 50% és realment així, o si
sumen els marges de guanys per tal de
poder convèncer al consumidor que li
estan fent un favor. 2. El descompte in-
creïble del Black Friday no és tan exagerat
tenint en compte que es parteix d’una
base ja descomptada.   

El nostre comerç, que és un comerç
d’interès general, no entra a discutir la ido-
neïtat de celebrar el Black Friday aquest
any. La societat canvia i apareixen nous

desafiaments que poden traduir-se en
oportunitats si es vol, i els eixos de la Fun-
dació Barcelona Comerç ho volem. 

Aquest any, el comerç de proximitat
de Barcelona durà a terme el Black Di-
vendres: proposarem descomptes, però
seran descomptes de debò, no basats
en falsos percentatges ni en marges in-
flats, sinó en l’oferta dels nostres pro-
ductes de sempre, amb la qualitat de
sempre i a preus més accessibles durant
dos dies, assegurant també que als nos-
tres clients se’ls saludarà pel nom i se’ls
acomiadarà amb un somriure.  

» Creen el ‘Black Divendres’, amb descomptes 
“de debó” i no basats en falsos percentatges

L’Entrevista pàg 19

Joan Farré (Eix Fort Pienc):
“Les idees només són possibles
gràcies a les persones”

Dinamització pàg 18

El cicle de desfilades de tardor 
i hivern del BCN Moda al Carrer 
finalitza amb èxit d’assistència

líniaen
Núm. 7 · Novembre 2016 ·  Fundació Barcelona ComerçEl periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona

líniacomerç
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Parlem de comerç

Cor d’Horta i Mercat, Eix Maragall, Sant Antoni Comerç i Cor Eixample celebren desfilades 
de moda massives amb espectacles temàtics que animen de dalt a baix els diferents barris

Exitoses i amb estil

SOLIDARITAT/ Aquest any tindrem un Nadal molt es-
pecial al Raval protagonitzat pel projecte #Raval
Km0, un projecte que genera oportunitats formatives
i professionals a partir de la fabricació de llums que
il·luminaran el barri i bosses de roba que els comer-
ciants podran repartir a veïns, veïnes i visitants durant
la campanya de Nadal. 

El projecte #RavalKm0 ha iniciat el seu segon any
en el marc del procés de promoció del Raval com a Te-
rritori Socialment Responsable. El projecte busca ge-
nerar noves oportunitats formatives, laborals i co-
mercials al barri, a la vegada que es promou la millo-
ra de la imatge d’aquest, dins i fora del Raval, a partir
del treball col·lectiu de diferents entitats, institucions
i comerços del barri per construir i aplicar una filoso-
fia socialment responsable.

En aquest segon any, el projecte ha permès formar
17 persones en atur, 8 de les quals seran contractades
per elaborar 32 arcs lumínics que guarniran els carrers
Hospital i Joaquim Costa, i serigrafiar 5.000 bosses de
roba que seran repartides entre els clients dels comerços
associats a l'Eix el Raval durant Nadal.

El disseny de les llums ha estat a càrrec del dis-
senyador industrial Curro Claret, amb la col·laboració
i assessorament de la Maria Güell, que compta amb una
àmplia experiència en la il·luminació d’espais pú-
blics. Maria Espeus, fotògrafa que viu al barri, ha
col·laborat realitzant els 29 retrats de veïns i veïnes, co-
merciants i treballadors dels dos carrers que mostren
diferents vincles entre ells i que serviran de referent per
a la creació dels arcs lumínics. En aquesta iniciativa hi
han participat més de 60 persones.

Pel que fa al disseny de les bosses, s’ha pres com
a base el de l’any passat, que va sorgir d’un concurs
obert a persones relacionades d’alguna manera amb
el Raval i a tots els veïns i veïnes del barri.

El projecte coordinat des de la Fundació Tot Raval
compta amb la implicació des dels seus inicis de l’Eix
Comercial del Raval (precursors de la iniciativa), Im-
pulsem (formació en llums i serigrafia i producció), l’As-
sociació per a joves TEB (formació en disseny gràfic),
Dona Kolors i Estel Tàpia (confecció de bosses). L’ela-
boració de les llums ha estat patrocinada per l’Ajun-
tament de Barcelona, amb el suport del Banc Saba-

dell, i les bosses per la Caixa, amb el suport de Bar-
celona Activa.

El projecte culminarà el dia 24 de novembre, amb
una festa oberta a tots els veïns i veïnes del barri per
inaugurar l'encesa de llums de Nadal.

#RavalKm0va néixer l’any 2015 i sorgeix del treball
conjunt amb l’Eix Comercial del Raval i els seus més de
300 establiments comercials adherits. Un dels objec-
tius del projecte és atraure els visitants d’arreu de la ciu-
tat i el país, perquè vinguin al Raval i descobreixin la
seva àmplia oferta comercial, cultural i gastronòmica,
i alhora contrarestar l’estigma negatiu del barri.

Llums de Nadal socialment
responsables de la mà de l’Eix Raval

DINAMITZACIÓ/ El passat 27 d’octubre
va finalitzar amb la passarel·la de Corei-
xample el cicle de desfilades de moda de
la col·lecció Tardor-Hivern de quatre
eixos comercials de la ciutat: Cor d’Horta
i Mercat, Eix Maragall, Sant Antoni Co-
merç i Coreixample. 

Enguany es van introduir novetats
dins la ja tradició de les passarel·les: es va
millorar l’estructura, es va millorar la pan-
talla i el vídeo amb més del doble de les
càmeres que reproduïen en directe els
detalls de la desfilada, es va millorar la
il·luminació i la visibilitat per part del pú-
blic. A més, a partir d’aquesta edició les
passarel·les s’han convertit en una plata-
forma de promoció al talent jove amb la
desfilada de joves estudiants per a mo-
dels de l’escola Talents School, l’Institut

Català de la Moda i a l’Escola de la Dona,
i la mostra al públic de peces realitzades
per a joves dissenyadors emergents: una
clara aposta del comerç de proximitat de
la ciutat per la joventut i el canvi. 

A més, enguany es va donar la possi-
bilitat de canviar l’espectacle als diferents
eixos de la ciutat que van poder adaptar
la passarel·la al que creien que casava
més amb la personalitat del barri. D’a-
questa manera Cor d’Horta i Mercat i Eix
Maragall van seguir amb l’espectacle que
ha estat garantia d’èxit fins ara i que
aquest any també va acabar amb una
gran ovació per part del públic assistent,
Sant Antoni Comerç va basar la seva pas-
sarel·la en musicals famosos que van ani-
mar el barri de dalt a baix i Coreixample
es va desmarcar amb una proposta dife-

rent on representava l’arribada a l’Ei-
xample d’una noia d’un país llunyà que
acabava enamorant-se del barri i del mo-
viment de la ciutat.

Contents amb el resultat, agraïm a
Celine Models i al coreògraf Toni Fuster
que van coordinar i dirigir els models i les

models de manera impecable; a AP Pro-
duccions per l’organització de tota la part
audiovisual; a l’Ajuntament de Barcelona,
a la Generalitat de Catalunya, als eixos
comercials participants i, evidentment, a
tots els comerciants que han fet possible
aquesta posada en escena un cop més. 

Novembre 2016
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ENTREVISTA/ Aquest mes hem parlat
amb Joan Farré, president de l’Associació
de Comerciants Eix Fort Pienc, l’última in-
corporació a la Fundació Barcelona Co-
merç. Fort Pienc va néixer l’any 2011, és
una associació molt jove, amb moltes
ganes de fer coses i amb noves idees que,
sens dubte, completaran molt bé l’as-
pecte de la Fundació. 

Quins són els inicis de Fort Pienc?
Fort Pienc, tot i ser Eixample, és un barri par-
ticular: té una força veïnal i associativa molt
important i és una mica poble, la gent es
coneix i es relaciona. La creació d’equipa-
ments com la biblioteca, el centre cívic i el
mercat va ajudar molt al barri, així com la
renovació del Passeig de Sant Joan i les pro-
peres obres que es faran als carrers de Si-
cília i Ribes. Per tant, el barri canvia i can-
via cap a bé i això, sumat a aquest esperit
associatiu, crea una situació ideal per a po-
der organitzar accions.

Quan vau fer el primer esdeveniment?
L’any 2012 vam fer el primer acte, que va
ser un Sant Jordi, i gràcies a una empresa
professional que ens dinamitza l’eix, s’a-
consegueix fer un gran esdeveniment
basat en grups de treball.

Per tant es podria dir que la vostra
també és una estructura descentralit-
zada?
Intentem que la gent que és experta en un
tipus de sector es dediqui a millorar aque-
lla àrea a nivell comercial, de manera que
els grups de treball estiguin formats per ex-
perts que desenvolupen projectes. La
nostra estratègia és la de convidar tant a
socis com a no socis als nostres esdeve-
niments, on els expliquem els nostres ob-
jectius, que són col·lectius i integradors. In-
tentem anar trencant barreres, i això s’a-
precia molt a nivell de barri.

Com us organitzeu?
Estem desenvolupant projectes en tres sec-
tors: sector del llibre (Sant Jordi), sector de
la salut (amb la quinzena de la salut iniciada
a principis de novembre), les arts escèni-
ques, que es van convertir en el tret iden-
titari del barri aprofitant les grans instal·la-
cions culturals com l’Auditori, l’ESMUC i el

TNC, que són associats nostres, sumats a
l’escola Eòlia o el Timbal; i per últim, el pro-
jecte XEIX, pel qual enguany hem guanyat
el Premi Comerç de Barcelona al Comerç
col·laboratiu i en el que treballem per a la
integració dels comerços asiàtics dins els
nostres projectes. Sempre hem pensat
que les idees són possibles gràcies a les
persones, i tenim la sort de comptar amb
un equip i un barri molt implicats. 

Quants socis teniu actualment?
Tenim més de 100 socis, que hem acon-
seguit en uns 5 anys. El 25% d’aquests so-
cis formen part del sector de la salut, i un
altre 25% forma part de la comunitat
asiàtica, cosa que es tradueix en el nostre
modus operandi. La nostra idea és la de
consolidar el col·lectiu d’associats i els
coneixements que cadascú pot oferir.

Què us porta a associar-vos a la Fun-
dació Barcelona Comerç?
Ens va atraure la voluntat de participació
en la realitat comercial de la ciutat. Creiem
que les diferències entre els eixos, aques-
ta pluralitat que tenim, en realitat és una
cosa que ens reforça. Estem molt d’acord
amb els principis responsabilitat social co-
mercial, transparència i serveis de qualitat
de la Fundació, i també parlem la matei-
xa llengua pel que fa a la divisió de la fei-
na en àrees, que nosaltres anomenem
grups de treball.

Què espereu de la Fundació?
Ara mateix estem en aquella fase en la qual
la volem conèixer i que els membres de la
Fundació ens coneguin a nosaltres. Creiem
que les associacions tenim poc temps per
parlar i conèixer-nos, i és una cosa que es-
perem trobar a la Fundació. A més, també
esperem poder aportar valor als associats
amb diferents serveis de la Fundació com
ara la Q de Qualitat, el Defensor del Client
o el suport en comunicació que ofereix a
Fundació; ens agradaria tenir més força i po-
der anar de la mà de l’administració de ma-
nera global; i la possibilitat de poder trobar
sinergies entre les diferents associacions co-
mercials de la ciutat.

A escala de principis, pel que fa a dife-
rents realitats que afecten el comerç d’a-
vui en dia, esteu d’acord amb el que de-
fensa la Fundació? Ens referim al tema
Rebaixes i als horaris comercials.
Tot evoluciona molt de pressa, ens en-
frontem a grans gegants com Amazon i al-
tres. Cal que l’administració pregunti al pe-
tit comerç què signifiquen aquests actors
i què suposen per a ells, i a partir d’aquí,
que les administracions ens protegeixin i
ens ajudin. Estem d’acord que el comerç
s’ha d’obrir a noves tecnologies i nous mo-
dels, però no ho podrem fer sols, neces-
sitem que l’administració no aprovi me-
sures que només beneficiïn als grans,
sinó que ens tinguin en compte. 
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La devolució d’un producte
és un dret del consumidor? 
Tan sols quan es tracti d’un pro-
ducte defectuós i seguint una
normativa específica, quan es
compra fora d’un establiment
(el que es diu venda directa) o
quan s’anuncia expressament.
En la resta de casos la devolució
ja no és un dret del consumidor,
sinó que és un valor afegit  que
l’establiment brinda al client. En
aquest cas, és el mateix establi-
ment qui posa les condicions
(per exemple, durant l’època de
rebaixes no es faran devolucions)
sempre i quan aquestes condi-
cions no vulnerin altres drets del
consumidor. Si a l’establiment
no hi ha cap cartell que ho indi-
qui, es considera que no hi ha de-
volucions; i si hi ha devolucions,
normalment ho anuncien perquè
és un servei extra  i publicitat po-
sitiva de cara al client. 

Si l’establiment accepta de-
volucions, l’establiment pot re-
tornar els diners o donar un val.
Si ofereix un val cal posar una sè-
rie de condicions, perquè si no
aquest val serà etern (potser in-
teressa que el val tingui una du-
rada màxima d’un any o que no
es pugui fer servir durant les
Rebaixes), tot allò que com a
establiment no es vulgui, cal es-
pecificar-ho al val.  

Hi ha diferents tipus de vals,
per exemple l’Agència Catalana
del Consum en col·laboració amb
les organitzacions de persones va
aprovar un model orientatiu, i des
del Defensor del client estem
disposats a posar-lo a la vostra
disposició en cas que estiguéssiu
interessats. Si ho esteu o teniu al-
gun tipus de dubte sobre la sec-
ció d’aquest mes, poseu-vos en
contacte a defensordelclient@ei-
xosbcn.org.

“Les idees només són possibles
gràcies a les persones”

Joan Farré / President de l’Eix Fort Pienc

El Defensor 
del Client
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Adaptar-se o morir. Aquesta mà-
xima es podria aplicar al comerç
en el seu trànsit cap a la digitalit-
zació. I és que tenir un espai a In-
ternet és, avui dia, un aspecte
clau a l’hora de mantenir i impul-
sar un negoci. Per tal de cons-
cienciar el sector de la importàn-
cia de fer el pas cap al món digi-
tal, la Generalitat ha engegat tota
una sèrie d’accions per donar a co-
nèixer allò que fa per promoure la
digitalització del petit comerç. 

“Estem en un entorn on el
consumidor té noves maneres de
fer i de viure, i cal seguir pensant
en com adaptar-nos en aquesta
nova etapa digital”, va dir la di-
rectora general de Comerç, Munt-
sa Vilalta, durant la presentació de
la jornada Amazon, una oportu-
nitat al servei del comerç català ce-
lebrada a Vic el passat 25 d’octu-
bre. En el marc d’aquesta trobada,
Vilalta va especificar totes les ac-
cions que porta a terme el Govern
orientades a conscienciar el sector
sobre la importància de la trans-
formació digital dels negocis i
per apropar les darreres tendèn-
cies en comerç digital. Unes ac-
cions que han de ser “una eina”
perquè els comerciants coneguin

iniciatives del món de la digitalit-
zació del comerç “que puguin ser
d’utilitat”, va afegir Vilalta.

MODERNITZACIÓ
El govern de la Generalitat està
“convençut” que la transformació
digital és “imprescindible per a la
modernització i millora de la com-
petitivitat” del comerç català. 

De fet, el pla que va detallar Vi-
lalta a Vic consisteix en sessions for-
matives i informatives orientades

a fer veure la importància d’a-
questa transformació i presentar les
darreres tendències que puguin
oferir noves oportunitats de negoci
a través de la xarxa. 

Aquestes jornades, anomena-
des Comerç Futur, s’han anat cele-
brant arreu de Catalunya i estan
adreçades a professionals del petit co-
merç. Barcelona, Girona, Tortosa,
Lleida i Tarragona han acollit aquests
tallers al llarg de les últimes setmanes,
aplegant més de 300 assistents.  Els
cursos han analitzat qüestions com

ara oportunitats a l’eCommerce –o co-
merç digital–, l’ús que els botiguers
poden fer de les xarxes socials i con-
ceptes com l’omnicanalitat –o la im-
portància de fer arribar el missatge al
client a través de diversos canals–.
Aquesta formació la fa la Direcció Ge-
neral de Comerç, a través del Consorci
de Comerç, Artesania i Moda (CCAM).

AMAZON, UN ALIAT?
La trobada del dia 25 d’octubre a
Vic sobre Amazon s’emmarca en les
jornades Comerç Futur, i tenia la vo-
luntat de presentar una de les pla-
taformes de compra online més
importants del món per “apropar
els petits botiguers a les oportu-
nitats que ofereix”, segons va afir-
mar Vilalta. En aquest sentit, i per
il·lustrar els participants, durant
la sessió es va explicar l’experièn-
cia de l’empresa de Joguines Gas-
par, de Palau-Solità i Plegamans: el
cas d’èxit d’una empresa catalana
dedicada a la fabricació i comer-
cialització de joguines de fusta, que
està fent servir Amazon Market-
place per vendre arreu del món. 

La jornada de presentació es va
completar amb entrevistes perso-
nalitzades, on els assistents van
poder fer consultes concretes als
tècnics d'Amazon. En aquest sentit,
la resposta dels professionals del pe-
tit comerç va ser molt positiva: en
total es van realitzar 50 entrevistes
b2b, exhaurint les places previstes.

El futur és a la xarxa
» La Generalitat aposta per la digitalització del petit comerç i millorar així la seva competitivitat
» Impulsa sessions formatives per conscienciar el sector de la importància de ser present a Internet

Redacció
BARCELONA

INNOVACIÓ4Dins del pla
d’actuacions de la Generalitat hi ha
també el web comerçlocal.cat, una
manera ràpida, senzilla i sense
cap cost que permet als botiguers
tenir presència a Internet. 

Aquest projecte està impul-
sat per la Direcció General de Co-
merç, en col·laboració amb la Fun-
dació puntCAT, la Direcció General
de Política Lingüística i la Secreta-
ria de Telecomunicacions, Ciber-
seguretat i Societat Digital. 

La seva raó de ser va molt en la
línia de les jornades Comerç Futur
i la seva voluntat de conscienciar
els botiguers de la importància de
tenir un espai web. Per partici-

par-hi, els comerciants interessats
han de demanar hora per reunir-
se amb tècnics i poder registrar el
seu domini .cat per només vuit eu-
ros i, d’aquesta manera, posar en
marxa la seva pàgina web. 

La iniciativa es va presentar re-
centment a Girona, on s’està des-
envolupant la prova pilot en
col·laboració amb l’Ajuntament.
En només dues setmanes, 70 co-
merços gironins ja tenen el seu
web. La bona acollida en aquest
municipi ha fet que l’acció s’a-
llargui fins a mitjans de novem-
bre. D’altres municipis catalans ja
han mostrat el seu interès per
acollir la iniciativa.

Crear un web, el primer pas

La digitalització del
comerç és clau per 

a la Generalitat

Presentació de les accions que porta a terme el Govern per fomentar la digitalització del comerç (esquerra) i alguns dels tallers que ja ha impulsat (dreta). Fotos: Generalitat

Comerç en Línia
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AGENDA MENSUAL
agenda@comunicacio21.com

DIUMENGE 27 DE NOVEMBRE
19:00 Mark Derudder, Bálint Váray, Pau Codina

i Miguel Àngel Rodríguez, el Quartet Ido-
meneo, ofereix un recital musical. / Sant Pau
Recinte Modernista.

AVUI 9 DE NOVEMBRE
19:00 Primera sessió del curs L'Índia a través de

la literatura: una mirada femenina a l'Índia,
de la mà de les seves autores, a càrrec de De-
epti Golani. / Biblioteca GuiCasa Àsia.

DIMARTS 15 DE NOVEMBRE
21:30 En aquest taller es donaran les claus per

aprendre a retocar imatges amb l’ordinador.
Cal inscripció prèvia. / Biblioteca Guinardó -
Mercè Rodoreda.

FINS AL 18 DE NOVEMBRE
Tot el dia Les víctimes de la guerra és el títol d’a-

questa exposició fotogràfica amb imatges d’A-
gustí Centelles que commemora els 80 anys
de l’esclat de la Guerra civil espanyola. / Ca-
sal d’Entitats Mas Guinardó.

FINS AL 20 DE NOVEMBRE
Tot el dia El fotoperiodista Pau Martí Moreno

presenta la mostra fotogràfica Europa, fron-
teres tancades. Martí serà al Centre Cívic el dia
16. / Centre Cívic Teixonera.

DIVENDRES 18 DE NOVEMBRE
17:45 De la mà del narrador Albert Estengre, du-

rant aquesta sessió d’El racó dels pares es na-
rraran contes sobre la tardor. / Biblioteca Gui-
nardó - Mercè Rodoreda.

DIJOUS 24 DE NOVEMBRE
18:00 La contacontes Sophie Heydel s’encarregarà

d’aquesta narració en anglès Jump aboard the
magic story train. /  Biblioteca Montbau - Al-
bert Pérez Baró.

DISSABTE 3 DE DESEMBRE
17:45 Partit de bàsquet femení corresponent a

la desena jornada de la Lliga femenina 2 en-
tre el Lima-Horta i el CDB Aros de Lleó. / Pa-
velló Virolai.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

El món fantàstic crec per l’escriptor
gal·lès Roald Dahl serà el protagonis-
ta d’aquesta nova sessió de Lletra pe-
tita - El racó dels pares. / Biblioteca El
Carmel - Juan Marsé.

L’univers fantàstic de 
Roald Dahl aterra al Carmel
Dg. 20 de novembre a les 12:00

Iván Gómez, professor d'Història del Ci-
nema i de la Televisió de la Universi-
tat Ramon Llull, parlarà de sèries com
Los Soprano. / Biblioteca Montbau - Al-
bert Pérez Baró.

Una xerrada sobre sèries
a la Biblioteca Montbau

Demà 10 de novembre a les 19:00

La UA Horta rep la visita
del Centre d’Esports Manresa

Dg. 20 de novembre a les 12:00

En el marc del Lied Festival Victoria de
los Ángeles 2016, la soprano Laura del
Río oferirà un concert acompanyada
d’Isaac Rodríguez. / Jorquera Pianos.

La soprano Laura del Río
ofereix un concert al districte

Dc. 16 de novembre a les 19:00

Partit de futbol corresponent a la
dotzena jornada del grup 1 de Primera
catalana entre la Unió Atlètica Horta
i el Centre d’Esports Manresa. / Mu-
nicipal Feliu i Codina.

El Lima-Horta derrota el
Ponce i ja és al cinquè lloc

BÀSQUET4Remuntada i victòria.
El Lima-Horta va aconseguir la
tercera victòria del curs dissabte
passat al Virolai contra el Ponce
Valladolid (65-54) i ocupa la cin-
quena posició a la taula.

Les noies d’Isaac Fernández
van començar el partit amb força,
però un gran segon període de les
castellanes va fer que els dos
equips marxessin al descans molt
igualats (33-32). Les salmó van

tornar de la pausa més endollades
i gràcies a una gran defensa van
començar a decantar la balança. El
partit, però, no es va definir a fa-
vor de l’equip fins a l’últim perío-
de. Míriam Ferreri i Laura López,
amb 18 punts cadascuna, van li-
derar l’ofensiva salmó.

Diumenge a dos quarts d’una
del migdia l’equip buscarà conti-
nuar la seva bona ratxa visitant el
RC Celta Zorka.

L’Horta perd el segon partit
del curs però segueix líder

FUTBOL4Segona derrota segui-
da a domicili. La UA Horta va tor-
nar amb les mans buides de la vi-
sita de diumenge passat al muni-
cipal Germans Gonzalvo de la
UE Mollet (2-1). Tot i aquesta
derrota, els de Xavi Molist conti-
nuen al capdavant del grup 1 de
Primera catalana.

L’equip va plantar cara als va-
llesans, que també volen ser una
alternativa a l’ascens de categoria,
però els locals van ser més efectius

contra la porteria d’Adrián.
L’Horta va avisar amb un xut al
travesser, però va ser el Mollet qui
es va avançar amb un gol de Marc
Masip des del punt de penal al 66.
Casado va doblar la renda valle-
sana quatre minuts després i tot i
que Sergi Arranz no va fallar a la
seva cita amb el gol, la diana no va
ser suficient.

Diumenge al migdia l’equip vi-
sitarà el camp de l’Energia per ju-
gar el derbi contra el Sants.

El pavelló de la Vall d’Hebron va
aplegar alguns dels millors gim-
nastes de l’actualitat, que no
van voler perdre’s la 38a edició
del  Trofeu Ciutat de Barcelona
- Memorial Joaquim Blume.

El campionat va servir com la
confirmació d’un relleu genera-
cional en aquest esport, ja que
dues de les seves grans promeses,
el rus Nikita Nagorni, de 19 anys,
i la belga Nina Derwael, de 16 anys,
van ser els guanyadors d’aquesta
edició del torneig que es va cele-
brar al districte dissabte passat.

Nagorni, que va aconseguir la
plata per equips als Jocs de Rio
d’aquest passat estiu, va mera-
vellar el públic amb la seva ruti-
na. Els jutges van reconèixer
l’actuació del gimnasta de Ros-
tov valorant-la amb 88,900
punts, el resultat més alt. Un al-
tre dels favorits del públic, el sa-
badellenc Rubén López, va ser

segon, amb una puntuació de
85,950. El tercer en discòrdia, el
japonès Kanji Oyama, es va que-
dar a les portes d’aquesta sego-
na posició amb els seus 85,350
punts. Una de les poques notes
negatives de la jornada va ser la
lesió del gimnasta d’Alcoi Néstor
Abad durant l’escalfament. L’a-
lacantí és el vigent campió esta-
tal de la modalitat.

Pel que fa a la representació
femenina, la joveníssima Der-
wael va aconseguir pujar al calaix
més alt del podi gràcies a la
seva actuació, que els jutges van
valorar amb 56,150 punts. La
francesa Mélanie Dos Santos
(54,400) i la russa Seda Tut-
khalian (54,250) van acompan-
yar la gimnasta flamenca al ca-
laix dels premis.

El jove gimnasta rus va exhibir-se a la Vall d’Hebron. Foto: Arxiu

Nagorni i Derwael es llueixen al 
38è Memorial Joaquim Blume

Redacció
LA VALL D’HEBRON

Atletisme | Obren les inscripcions per a dues curses més
La tardor és sinònim de curses a la ciutat i després d’haver-se disputat algunes ja mítiques

(com la de la Mercè, la dels Bombers o la Cursa de la Dona), fa uns dies que ja han obert
les inscripcions per dues proves amb solera. La primera és la Jean Bouin (que es correrà el

dia 27 d’aquest mes) i l’altra és la Cursa dels Nassos (la cursa del dia 31 de desembre).
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